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perqué té tota La cárrega documental d'una 
pel-lícula deficció. Hi ha dues histories paraL-leles: 
una está rodada a Lloret de Mar i l'altra a Andalusia, 
a Purullena de Guadix.

Recorda alguna anécdota de la censura?

Per exemple quan vaig rodar La  p ie l  q u e m a d a , hi 
havia una escena entre la turista i l'immigrant en 
la qual ella apareixia nua, per bé que sempre hi 
havia algún moble o alguna cosa que li tapava els 
pits i el sexe. Tot i aixó, la censura no m'ho va 
deixar passar perqué em van dir que "A u n q u e  n o  

se  vea, la  g e n te  y a  s e  lo im a g in a ".  Aquesta era 
una mica la forma de pensar d'aquella gent.

Fins i tot recordó que en una determinada época, 
quan la censura anava a cárrec del capellans, ens 
conxorxávem amb les productores i el projeccionista 
i trucávem al censor just en el moment que havia 
d'aparéixer una escena més tórrida per tal que no 
la veiés i no ens la censuressin.

A partir de la transició ja es va poder fer un 
cinema més compromés, com la seva pel-lícula 
sobre el president Lluís Companys.

Sí, de fet el que vaig fer és recuperar una figura 
de Catalunya i de la seva historia que fins al 
moment havia estat oculta i desconeguda.

En l'actualitat no hi ha censura pero hi ha una 
cosa encara més insidiosa: l'aspecte económic. Si 
una pel-lícula no está benei'da per un grup 
económic important, és com si no existís, no té 
distribució, ni publicitat ni cap ressó. Hem 
substituid: La censura per la dictadura del mercat.

Malgrat tot el cinema sempre obre camí perqué 
reflecteix La societat i aquesta societat sempre va 
per davant de les estructures polítiques o 
económiques.

Quina creu que és la situado actual del cinema 
a Catalunya?

La industria cinematográfica catalana gairebé no 
té cap poder, el poder es troba a Madrid. A més 
hi ha una mentida que s'ha repetit mil vegades 
per part de les distribuidores: eL públic no vol 
cinema en catalá. Aixó és una fal-lacia que s'oculta 
rere estadístiques enganyoses.

Vostè, però, va ocupar un cárrec de director de 
Cinematografía de la Generalitat, com ho va 
viure?

Jo vaig assumir-ho amb molt bona fe i vaig 
comengar a posar en marxa un sistema de protecció 
del cinema català. Però, finalment hi vaig renunciar 
per falta de suport i la Direcció General de Cinema 
va desaparéixer.

Com veu el panorama actual, per a un director 
que comenga?

És fácil fer La primera pel- lícula perqué hi ha ajuts. 
El difícil és continuar dirigint i encetar una 
trajectória. A més, els directors joves sembla que 
només vulguin rodar en anglés perqué aixó els 
obrirá un mercat.
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Com valora la situado del cinema de poblé, de 
barri?

Jo diría que el cinema de barri no subsistirá ni 
tornará a teñir la importáncia d'abans perqué ha 
estat substituid: per la teLevisió. Les televisions 
locáis i altres mitjans audiovisual s'acabaran 
imposant a aquest cinema de barri que, abans, 
resultava tan entranyabLe.
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